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МКРТЧЯН ДОНАРА СЕРЕЖАЕВНА 

Армянская литературная жизнь Петербурга с  18-го века до первых 

двух  десятилетий 20-го века 

Автореферат диссертации на соискание ученой степени кандидата 

филологических наук по специальности 10.01.01- “Армянская 

классическая литература” 

Защита диссертации состоится 7 февраля 2020 года в 12.30 на заседании 

Специализированного совета Литературоведение 003 Института 

литературы имени 

М. Абегяна НАН РА по адресу: ул. Григора Лусаворича 15, 0002, г. Ереван, 

Республика Армения 

С диссертационной работой можно ознакомиться в научной библиотеке 

Института литературы имени М. Абегяна..   

 РЕЗЮМЕ 

   В истории армянской культуры и литературы важное место занимает Петербург. 

Созданную там литераутуру можно подразделить на две группы: 

1. Литература, созданная непосредственно в среде данной армянской общины.

2. Произведения, написанные в петербургский период жизни и творчества разных

армянских писателей. Эти сочинения, составляя часть общего литературного наследия 

данного автора, одновременно носят печать литературной и общественной жизни 

Северной столицы России.  

   Второй важной целью диссертационной работы было представление максимально 

полного библиографического списка, написанных в Петербурге произведений, наряду 

с их анализом.  

   Диссертационная работа имеет важное значение в плане изучения армяно-русских 

историко-культурных и литературных связей. В работе выявлена лепта армянской 

общины Петербурга в истории Российской Империи. Приводится высокая оценка 

истории и литературы армянского народа, данная представителями русской 

интеллигенции и академической науки, что приобретает  в наши дни особую важность 

в контексте армяно-русских отношений. Выявление и оценка значения присутствия 

армян с момента основания Петербурга и их литературно-культурной деятельности 

имеет важное значение и для сегоднешней армянской общины  города, как носителя и 

продолжателя этих традиций. 

   Диссертационная работа может способствовать уточнению ряда вопросов истории 

армянской литературы. Работа состоит из Введения, трех глав, Выводов и Списка 

использованной литературы. 

Первая глава- «Армянская литературная жизнь Петербурга в 18-ом веке»-

посвящена изучению написанных в армянской общине Петербурга в 1730-50-ые годы 

армянских рукописей  и их колофонов, являющихся первыми проблесками 

литературной жизни общины. Важными произведениями периода 1760-70гг. являются 

три Оды, посявщенные Екатерине Второй. Анализируются также изданные в 

армянской типографии Петербурга  в 1780-е годы книги и их колофоны, 

рассматриваемые в работе в качестве самостоятельных литературных сочинений. 

   Созданная в Петербурге в 18-ом веке литература характеризуется как дворцовая, 

тесно связанная с литературой Екатерининской эпохи. 
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   Во второй главе- «Армянская литературная жизнь Петербурга в 19-ом веке» - 

представлен анализ  литературных произведений,  созданных в новой политической 

ситуации за первые два десятилетия 19-ого века.  В условиях укрепления армяно-

русских литературных и политических связей, в этих сочинениях восхваляется 

Российское государство, а также почеркивается мысль, что Россия имеет великую 

освободительную миссию по отношению к армянскому народу. 

      Анализируются литературно-общественная и научная деятельность нескольких 

поколений рода Патканянов в Петербурге, их связи с представителями русской 

академической науки своего времени. Проведено изучение краткого периода жизни и 

деятельности Микаэла Налбандяна, проведенного в Петербурге и в застенках 

Петропавловской крепости- с 1863-65гг. 

   В третей главе- «Армянская литературная жизнь Петербурга первых двух 

десятилетий 20-ого века»- представлена литературная жизнь армянской общины 

Петербурга в начале 20-ого века. Анализируются деятельность литературно-

общественных организаций, издаваемая периодика и книжные издания. Отдельная 

подглава посвящена петербургскому судопроизводству над Ованесом Туманяном в 

1911г., его встречам с представителями русской интеллигенции Петербурга после 

оправдания поэта. 

   Показано, какой неизгладимый след оставили дореволюционный Петербург и 

постреволюционный Ленинград на мировоззрение и художественное мышление 

Ваана Теряна и Егише Чаренца. 

   В заключительной части данной главы и работы в целом представлены хранящиеся 

в Институте Востоковедения Петербурга и в различных научных учереждениях 

армянские рукописи и документы. Подчеркивается роль армянских и русских ученых 

города в деле развития арменоведения и изучения армянской средневекой 

литературы.  

   Выводы- После вхождения Восточной Армении в 1828г. в состав Российской 

Империи, меняются направление, язык и тематика армянской литературной жизни 

Петербурга. Если создаваемая в 18-ом веке литература определенным образом была 

направлена на Российский двор, поднимая вопрос освобождения Армении, то с 

первых десятилетий 19-ого века, она становится так называемой «студенческо-

народной» литературой, тесно связанной с общерусской революционной литературой. 

   С армянской лиетратурной жизнью Петербурга была тесно связана местная школа 

арменоведения. Проводимые научные исследования, издание трудов армянских 

средневековых историков, обсуждения различных историографических вопросов 

напрямую были связаны с продолжением традиций армянской литературы. Не 

случайно, что Микаэл Налбандян и Рафаел Патканян параллельно  с литературной 

деятельностью в Петербурге занимались различного рода арменоведческими 

исследованиямн, при обращении к прошлому поднимая животрепещущие вопросы 

свего времени. 

   Петербург продолжал оставаться перекрестком армянской литературной жизни, 

центром поднятия и обсуждения литературно-эстетических вопросов и в период 

первых десятилетий 20-ого века. 
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DONARA S. MKRTCHYAN 

THE ARMENIAN LITERARY LIFE OF PETERSBURG IN THE FIRST TWO 

DECADES OF THE 18-20th CENTURY 

   The abstract of the Dissertation for the scientific degree of the  Candidate of  of 

Philological Sciences 

Speciality 10.01.01- “Armenian Classical Literature” 

  The defence of the dissertation will take place on February 7, 2020, at 12.30 at the 

Specialized Council of Literary Criticism 003 at the Institute of Literature after 

M. Abeghyan, NAS, RA 

Address: Yerevan, 15 Grigor Lusavorich Street 
   This dissertation is available in the scientific library of the institute of literature after M. 

Abeghyan.    

    SUMMARY 

Petersburg has an essential role in the sphere of Armenian culture, as well as in the 

history of literature. The created literature in Petersburg is divided into two groups.   

1. The literature created immediately in the local Armenian community

environment.

2. The literary works of life and activity of different Armenian authors written in

the petersburgian period. These works became a part of the author's general

literary heritage and simultaneously bore the general seal of literary and public

life of the northern capital of Russia.

Besides the analysis of the works written in Petersburg, the second aim of the 

dissertation is to represent all these works within the maximum bibliographic coverage.  

   The dissertation consists of three chapters, conclusion, and the list of the used 

literature.  The dissertation is important from the point of view of the study of the history of 

Armenian-Russian historical-cultural and literary relations. Besides the study shows the 

contribution of the Armenian community of Petersburg to the history of the Russian Empire. 

It is also presented that the history and literature of the Armenian people are highly 

appreciated by Russian intelligentsia and academic science, which nowadays is of particular 

importance for Armenian-Russian relations. Since the foundation of Petersburg, the 

presence of the Armenians and the revelation of their literary-cultural activity have been of 

social-political importance for the present-day Armenian community of the city as the bearer 

and continuer of those traditions. 
   The dissertation helps to clarify a number of issues related to the history of Armenian 

literature. 

   In the first chapter, entitled “The Armenian Literary Life of Petersburg in the 18th 

Century”, are represented the first manuscripts and their records of the literary activity 

of the local Armenian community dating back to the 1730s and 50s.  The main literary 

works are the three odes dedicated to Catherine II written in the 1760-70s. Dissertation 

also examines the published books and their records, which are regarded as separate 

literary works and printed in the Armenian printing house of Petersburg in the 1780s.  
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   The literature created in Petersburg in the 18th century is characterized as courtier 

literature, which is closely connected to the Catherinian period literature.  

   The second chapter entitled “The Armenian Literary Life in Petersburg in the 19th 

Century”, with the same approach examines the works of the first two decades of the 

19th century, written in a completely different political situation. In the conditions of 

increasing Russian-Armenian literary and political closer relations these works glorify 

Russia, as well as emphasize the idea that Russia has a major role (mission) in the 

liberation of Armenian people.   

   This chapter also reveals the special role of the Armenian students in the literary and 

social life of Armenian community of Petersburg, who from the one side were greatly 

influenced of the Pan-Russian progressive ideas of that time, and from the other side 

they were compiling the national-liberation struggle plan. 

   Besides, it shows the literary, social and scientific activities of several generations of 

the Patkanians family in St. Petersburg, including the connection with the Russian 

academic science of that time. The same relates to M. Nalbandian's life in Petersburg and 

Petropavlovsk fortress from 1863 to 1865. 

   The third chapter entitled as  “The Armenian Literary Life in Petersburg in the First 

Two Decades of the 20th Century” presents the literary life of Petersburg in the 

beginning of the 20th century, covering the literary and social organizations, printed 

media, and books. A separate sub-chapter is dedicated to H. Tumanyan's petersburgian 

trial in 1911 and the established ties with the Russian intelligentsia after being released 

from 40-day imprisonment. 

   In the dissertation it is shown how pre-revolutionary Petersburg and post-

revolutionary Leningrad left their emphasized influence on the outlook and artistic 

thinking of Vahan Teryan and Yeghishe Charents. This chapter and the dissertation 

conclude with the presentation of Armenian manuscripts and documentaries kept at the 

Institute of Oriental Studies in St. Petersburg and various scientific institutions.  

   Conclusions - Eastern Armenia in 1828 joined the Russian Empire, consequently the 

direction, language and thematic of the Armenian literary life in St. Petersburg was 

changed.  If the literature created in the 18th century was directed to the Russian royal 

court to raise the question of liberation of Armenia, beginning from the first decade of 

the 19th century it became a student-folk literature thus closely connecting to the 

revolutionary Pan-Russian literature. 
   The local school of Armenian Studies was closely connected to the Armenian literary life 

in Petersburg. The scientific researches, publications of the works of the medieval Armenian 

historians, the discussions of various historical issues were directly connected to the 

continuation of the traditions of the Armenian literature, its popularization and image- 

making. It is no coincidence that M. Nalbandyan and R. Patkanyan in St. Petersburg have 

combined their literary activity with various researches of Armenian Studies, revising 

questions of contemporary relevance through the prism of the past.  

In the first decades of the 20th century Petersburg continued to remain in the 

crossroads of Armenian literary life, thus playing a special role in disseminating and 

raising the question of literary aesthetics in the Armenian life. 
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